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Abstract: This study explores the current state and potential of alternative sources of electricity in Yemen, 

highlighting the benefits, challenges, and potential solutions for harnessing renewable energy. 
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انتضذٚبد تستكشف ْزِ انذساسخ انٕضغ انضبنٙ ٔإيكبَبد يصبدس انكٓشثبء انجذٚهخ فٙ انًٍٛ، ٔتسهظ انضٕء ػهٗ انفٕائذ ٔ الخلاصة :

 ٔانضهٕل انًضتًهخ نتسخٛش انطبلخ انًتزذدح.

 .انطبلخ، انطبلخ انشًسٛخ، انطبلخ انخضشاء، انًٍٛ الكلمات المفتاحية :
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 Introduction 
Yemen, similar to numerous other nations, encounters difficulties in 

meeting its expanding energy requirements. Due to restricted access to 

conventional electricity sources, such as fossil fuels, the significance of 

developing alternative sources of electricity has significantly increased. The 

integration of alternative energy sources has the potential to bring about a 

transformative impact on Yemen's energy sector, effectively addressing the 

pressing energy challenges faced by the country. Yemen's heavy reliance on 

fossil fuels has not only resulted in environmental degradation but has also 

impeded economic growth and social development. However, the introduction of 

alternative energy solutions, including solar, wind, and biomass, presents a 

sustainable and enduring resolution to these issues [1]. 

Results and discussion 
Yemen has abundant sunlight throughout the year, making solar power a 

viable option for generating electricity. The installation of solar panels on 

rooftops, in rural areas, and in larger solar farms can provide clean and 

sustainable energy. Solar power can reduce the dependency on imported fuels and 

contribute to the country's energy independence. 

Certain regions in Yemen, such as coastal areas, experience consistent 

wind patterns, making wind energy a promising alternative source of electricity. 

Wind turbines can be installed to harness the power of the wind and convert it 

into electrical energy. Wind farms can be established to generate electricity on a 

larger scale, contributing to the national grid. 

Yemen has several rivers and potential sites for small-scale hydropower 

projects. By utilizing the energy from flowing water, hydropower can provide a 

reliable and continuous source of electricity. Small hydropower plants can be 

built in strategic locations, supporting local communities and reducing reliance on 

traditional energy sources. 

Agricultural waste, such as crop residues and animal manure, can be 

utilized to generate biomass energy. Biomass power plants can convert organic 

waste into biogas or biofuels, which can then be used to produce electricity. This 

not only provides a clean and renewable energy source but also helps in waste 

management and reduces environmental pollution. 

The development of alternative sources of electricity in Yemen faces 

several challenges. Limited funding, inadequate infrastructure, and a lack of 

technical expertise hinder progress in this field. However, potential solutions 

include attracting foreign investments, implementing supportive policies and 

regulations, and promoting research and development in renewable energy 

technologies. Collaboration with international organizations and neighboring 

countries can also provide valuable resources and expertise. 

 
Figure 1 – Wind energy resource potential in Yemen 

 Conclusion 

The development of alternative sources of electricity in Yemen holds 

immense potential for meeting the country's energy needs sustainably. Solar 

power, wind energy, hydropower, and biomass energy offer clean and renewable 

alternatives to fossil fuels. Overcoming challenges through increased 

investments, improved infrastructure, and supportive policies can pave the way 

for a greener and more energy-independent Yemen. By harnessing the power of 

alternative sources of electricity, Yemen can secure a more sustainable future for 

its citizens and contribute to global efforts to combat climate change. 

 المقذمة 
صؼٕثبد فٙ تهجٛخ يتطهجبتٓب انًتضاٚذح يٍ انطبلخ. ٔارّ انًٍٛ، يخم انؼذٚذ يٍ انذٔل الأخشٖ، 

ٔثسجت تمٛٛذ انٕصٕل إنٗ يصبدس انكٓشثبء انتمهٛذٚخ، يخم انٕلٕد الأصفٕس٘، صادد أًْٛخ تطٕٚش يصبدس 

ثذٚهخ نهكٓشثبء ثشكم كجٛش. إٌ ديذ يصبدس انطبلخ انجذٚهخ نذّٚ انمذسح ػهٗ إصذاث تأحٛش تضٕٚهٙ ػهٗ لطبع 

يؼبنزخ تضذٚبد انطبلخ انًهضخ انتٙ تٕارٓٓب انجلاد ثشكم فؼبل. إٌ الاػتًبد انكجٛش نهًٍٛ انطبلخ فٙ انًٍٛ، ٔ

ً انًُٕ الالتصبد٘ ٔانتًُٛخ  ػهٗ انٕلٕد الأصفٕس٘ نى ٚؤد إنٗ تذْٕس انجٛئخ فضست، ثم أػبق أٚضب

انشٚبس ٔانكتهخ  الارتًبػٛخ. ٔيغ رنك، فئٌ إدخبل صهٕل انطبلخ انجذٚهخ، ثًب فٙ رنك انطبلخ انشًسٛخ ٔطبلخ

 .[1] انضٕٛٚخ، ٚمذو صلاً يستذايبً ٔدائًبً نٓزِ انمضبٚب

 النتائج والمناقشة
ٚتًتغ انًٍٛ ثٕفشح يٍ أشؼخ انشًس ػهٗ يذاس انؼبو، يًب ٚزؼم انطبلخ انشًسٛخ خٛبسًا لبثلاً 

شٚفٛخ، ٔفٙ نهتطجٛك نتٕنٛذ انكٓشثبء. إٌ تشكٛت الأنٕاس انشًسٛخ ػهٗ أسطش انًُبصل، ٔفٙ انًُبطك ان

ب ًٚكٍ أٌ ٕٚفش طبلخ َظٛفخ ٔيستذايخ. ًٚكٍ نهطبلخ انشًسٛخ أٌ تمهم  ًً يضاسع انطبلخ انشًسٛخ الأكجش صز

 .يٍ الاػتًبد ػهٗ انٕلٕد انًستٕسد ٔتسبْى فٙ استملال انجلاد فٙ يزبل انطبلخ

طبلخ انشٚبس تشٓذ يُبطك يؼُٛخ فٙ انًٍٛ، يخم انًُبطك انسبصهٛخ، أًَبط سٚبس حبثتخ، يًب ٚزؼم 

يصذسًا ثذٚلًا ٔاػذاً نهكٓشثبء. ًٚكٍ تشكٛت تٕسثُٛبد انشٚبس نتسخٛش طبلخ انشٚبس ٔتضٕٚهٓب إنٗ طبلخ 

 .كٓشثبئٛخ. ًٚكٍ إَشبء يضاسع انشٚبس نتٕنٛذ انكٓشثبء ػهٗ َطبق أٔسغ، يًب ٚسبْى فٙ انشجكخ انٕطُٛخ

ٚغ انطبلخ انكٓشٔيبئٛخ انصغٛشح. يٍ ٕٚرذ فٙ انًٍٛ انؼذٚذ يٍ الأَٓبس ٔانًٕالغ انًضتًهخ نًشبس

خلال الاستفبدح يٍ انطبلخ يٍ انًٛبِ انًتذفمخ، ًٚكٍ نهطبلخ انكٓشٔيبئٛخ تٕفٛش يصذس يٕحٕق ٔيستًش 

نهكٓشثبء. ًٚكٍ ثُبء يضطبد انطبلخ انكٓشٔيبئٛخ انصغٛشح فٙ يٕالغ استشاتٛزٛخ، ٔدػى انًزتًؼبد انًضهٛخ 

 .لخ انتمهٛذٚخٔانضذ يٍ الاػتًبد ػهٗ يصبدس انطب

إٌ انُفبٚبد انضساػٛخ، يخم يخهفبد انًضبصٛم ٔسٔث انضٕٛاَبد، ًٚكٍ الاستفبدح يُٓب نتٕنٛذ طبلخ 

انكتهخ انضٕٛٚخ. ًٔٚكٍ نًضطبد انطبلخ انتٙ تؼًم ثبنكتهخ انضٕٛٚخ تضٕٚم انُفبٚبد انؼضٕٚخ إنٗ غبص صٕٛ٘ 

ثبء. ْٔزا لا ٕٚفش يصذسًا َظٛفًب ٔيتزذداً أٔ ٔلٕد صٕٛ٘، ٔانز٘ ًٚكٍ استخذايّ ثؼذ رنك لإَتبد انكٓش

 .نهطبلخ فضست، ثم ٚسبػذ أٚضًب فٙ إداسح انُفبٚبد ٔٚمهم يٍ انتهٕث انجٛئٙ

إٌ تطٕٚش يصبدس ثذٚهخ نهكٓشثبء فٙ انًٍٛ ٕٚارّ انؼذٚذ يٍ انتضذٚبد. فبنتًٕٚم انًضذٔد، ٔانجُٛخ 

انتمذو فٙ ْزا انًزبل. ٔيغ رنك، فئٌ انضهٕل  الأسبسٛخ غٛش انكبفٛخ، ٔالافتمبس إنٗ انخجشح انفُٛخ تؼٛك

انًضتًهخ تشًم رزة الاستخًبساد الأرُجٛخ، ٔتُفٛز انسٛبسبد ٔانهٕائش انذاػًخ، ٔتؼضٚض انجضج ٔانتطٕٚش 

زبٔسح أٌ ٕٚفش يٕاسد فٙ تكُٕنٕرٛبد انطبلخ انًتزذدح. كًب ًٚكٍ نهتؼبٌٔ يغ انًُظًبد انذٔنٛخ ٔانذٔل انً

 .ٔخجشاد لًٛخ

 
 إيكبَبد يٕاسد طبلخ انشٚبس فٙ انًٍٛ – 1كم انش

 الخاتمة 
إٌ تطٕٚش يصبدس ثذٚهخ نهكٓشثبء فٙ انًٍٛ ٚضًم إيكبَبد ْبئهخ نتهجٛخ اصتٛبربد انجلاد يٍ انطبلخ 

ثشكم يستذاو. تٕفش انطبلخ انشًسٛخ ٔطبلخ انشٚبس ٔانطبلخ انكٓشٔيبئٛخ ٔطبلخ انكتهخ انضٕٛٚخ ثذائم َظٛفخ 

الأصفٕس٘. إٌ انتغهت ػهٗ انتضذٚبد يٍ خلال صٚبدح الاستخًبساد ٔتضسٍٛ انجُٛخ الأسبسٛخ  ٔيتزذدح نهٕلٕد

ٔانسٛبسبد انذاػًخ ًٚكٍ أٌ ًٚٓذ انطشٚك نًٍٛ أكخش خضشح ٔاستملانٛخ فٙ يزبل انطبلخ. ٔيٍ خلال استغلال 

ٔانًسبًْخ فٙ انزٕٓد انؼبنًٛخ لٕح انًصبدس انجذٚهخ نهكٓشثبء، ًٚكٍ نهًٍٛ تأيٍٛ يستمجم أكخش استذايخ نًٕاطُّٛ 

 .نًكبفضخ تغٛش انًُبط.
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